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las actividades lúdicas, de paseo, de disfrute de la zona, pero 
también con actividades de interpretación del espacio natu-
ral y de la vegetación autóctona .

El proyecto se iniciará en breve . Dispone de un presupuesto 
de casi un millón y medio de euros, que estará cofinancia-
dos con fondos europeos Feder . Se va a actuar en 539 hectá-
reas, que suponen 12,6 kilómetros lineales de costa . Son 
todo ello… la mayor parte espacios en la Red Natura 2000, 
tanto el LIC de dunas de Guardamar como el LIC y ZEPA de 
las Salinas de Santa Pola y Parque natural de las Salinas de 
Santa Pola, que beneficiará a los municipios de Guardamar 
del Segura, Santa Pola, San Fulgencio y Elx .

El proyecto, además, cuenta con el asesoramiento cien-
tífico de técnicos del Centro de Investigación sobre 
Desertificación, el Cide. Y además, las soluciones adopta-
das han sido consensuadas, el proyecto lo hemos redactado 
entre el personal de la conselleria y los ayuntamientos de 
Guardamar del Segura y de Elx, a quienes desde aquí también 
queremos agradecer enormemente su colaboración .

Al final y al cabo, lo que se trata es que la conselleria esté 
presente en todo el territorio, como hacemos nosotros, 
cuidando el medio ambiente y de la forma que sea más prove-
choso para los vecinos y vecinas, porque somos conscientes 
de que nuestro trabajo es útil en la medida en que revierte a 
la sociedad .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, consellera .

Passem ara a la següent pregunta, que és la 1 .457, 
que formula la diputada Maria Josep Ortega, del Grup 
Parlamentari Compromís, també, en este cas, al conseller 
d’economia sostenible .

Senyora Ortega, quan vullga .

La senyora Ortega Requena:

Gràcies, presidenta .

Bona vesprada, senyor conseller .

En primer lloc, vullc aprofitar per a manifestar el meu abso-
lut rebuig i compartir la meua pena per la brutalitat de 
l’assassinat masclista que se va produir el passant dimarts, 
ahir, a Castelló i que es va cobrar la vida de dues xiquetes .

En parlar d’economia i de donar impuls a les polítiques 
d’igualtat, parlem també de la necessitat de dur a terme una 
transformació total del nostre model econòmic .

Acabar amb les discriminacions al treball, l’escletxa salarial, 
garantir la igualtat en les contractacions o eradicar la femi-
nització de la desocupació i la pobresa són alguns dels reptes 
als quals encara ens enfrontem .

Al 2017, la taxa d’atur al País Valencià era del 18,17 per a les 
dones i del 16,47 per als homes . L’escletxa salarial es troba al 
34,3, segons Comissions Obreres .

Després de quasi quatre anys reparant les emergències 
socials que ens van deixar, ara els reptes de futur requerixen 
de l’impuls de polítiques més concretes, transformadores . 
Polítiques que servisquen per a reconstruir els espais públics, 
els espais professionals, per a garantir que les dones puguen 
accedir i ascendir en les seues carreres professionals en 
igualtat d’oportunitats, al mateix temps que posem en valor 
els treballs de cura a la nostra societat .

En arribar es van posar en marxa mesures, com la mesa 
per la igualtat laboral i salarial i contra la feminització de la 
pobresa, o l’elaboració de l’informe de desigualtat, escletxa 
salarial i de gènere en la Comunitat Valenciana . Un informe 
molt rigorós i molt necessari .

Ara és el moment d’extraure d’este informe les polítiques que 
necessitem i aplicar-les . Cal tindre en compte que fa falta moltís-
sim treball des del Govern d’Espanya, que els últims anys havia 
abandonat les dones i fins i tot havia posat pedres al seu camí.

Hem patit una absència total de mesures per a combatre les 
desigualtats de gènere. Com ja sabeu, no volien ficar-se en 
eixes coses de les dones .

Doncs bé, ací tenim un govern molt diferent, que sí que vol 
treballar per les dones i per la igualtat . Fa poc més d’una 
setmana celebràvem el primer aniversari del pacte valencià 
contra la violència de gènere i masclista, amb una execució 
permanent del 42% de les mesures, que sumades a les quals… 
a les que ja estan en procés, fan un compliment del 76% del 
pacte . Un pacte que estava previst per a cinc anys i del qual 
únicament queda per abordar el 24% de les mesures .

Encara queda moltíssim per fer, molta feina per als propers 
anys del botànic, per a treballar en eixa feminització de la 
societat .

És per tot això, senyor conseller, que des del Grup 
Parlamentari Compromís volem saber: quines són les actua-
cions de la conselleria en matèria de promoció de la igualtat 
entre dones i homes al País Valencià?

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Ortega .

Conseller . Quan vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyora diputada, vosté ho ha dit, ens queda… jo no dic que molta, 
moltíssima, moltíssima feina per fer encara, per desgràcia .
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Però sí que li vull dir –i encara que ha fet un resum de tot allò 
que hem fet de manera genèrica, i després més concreta des 
de la conselleria– . . ., dir-li que les polítiques d’igualtat han 
sigut des del primer moment un dels objectius primordials 
del Consell, com ho demostren –i vosté ha dit alguna cosa–, 
la creació de la mesa per la igualtat laboral i salarial i contra 
la feminització de la pobresa o la signatura del pacte valen-
cià contra la violència de gènere, el segon pla d’igualtat per a 
acabar amb la discriminació entre homes i dones en la plan-
tilla de La Generalitat o el protocol de prevenció i actua-
ció davant l’assetjament laboral en l’administració de La 
Generalitat .

Concretament, des de la conselleria d’economia sostenible 
hem incorporat la transversalitat de gènere en la normativa, 
en el foment de la igualtat en l’àmbit de la contractació, en 
l’atorgament de les subvencions i ajudes mitjançant la intro-
ducció de clàusules de responsabilitat social i fomentant l’ús 
d’un llenguatge no sexista i inclusiu .

També en l’àmbit específic de l’ocupació, s’han implemen-
tat mesures específiques millorant les condicions de contrac-
tació de les dones, amb major import de la quantia de la 
subvenció i amb accions positives com a criteris de valora-
ció, com és el cas de les ajudes per al suport al manteniment 
del treball autònom de dones i el foment del treball autò-
nom . O, per exemple, es recolza o es dóna suport amb 2 .500 
euros a les persones aturades en general i 3 .000 en el cas de 
les dones .

A més, cal destacar l’atenció especialitzada i personalitzada 
que reben les dones víctimes de violència de gènere per a 
facilitar la seua inserció laboral mitjançant la xarxa de punts 
d’atenció del Servof .

En matèria laboral, en coordinació amb la inspecció de 
treball, s’han programat determinades actuacions, entre les 
quals destaquem l’eliminació de la discriminació laboral de 
l’assetjament sexual i per raó de sexe, control i seguiment 
dels plans d’igualtat i conciliació de la vida familiar i laboral .

Dir-li que en 2017 es van realitzar 867 actuacions i la previ-
sió per a 2018 és de 652 . A més, s’han signat tres convenis 
amb les organitzacions sindicals i empresarials més repre-
sentatives per al finançament d’activitats en matèria de 
prevenció de riscos laborals amb perspectiva de gènere .

Molt important també és l’estudi en matèria de salut laboral 
sobre les condicions ergonòmiques i psicosocials en el treball 
de les cambreres de pis, que ha realitzat l’Invassat i que és un 
referent en tot l’estat espanyol .

També he de dir-li que es va elaborar un estudi anomenat 
«Desigualtat, escletxa salarial i de gènere en la Comunitat 
Valenciana» .

El passat 27 de juliol també he de dir-li que es va signar un 
conveni amb la Federació d’Associacions de Dones Rurals, 
Fademur, dirigit al suport i promoció d’iniciatives emprene-
dores de les dones en l’àmbit rural mitjançant la realització 
de tallers de formació i la creació d’un banc d’experiències 
d’emprenedoria rural, per tal de la seua inserció sociolaboral .

Per concloure, en 2017 es va encetar la càtedra d’Economia 
Feminista . I, entre les seues actuacions, podem trobar 

diferents activitats de formació, investigació i difusió, diri-
gides a recolzar els principis de l’economia feminista com la 
recent celebració de l’escola d’estiu feminista, aquest juny 
passat .

Ens queda molt, però estem fent també molt des d’aquest 
govern . Per tant, necessitem seguir treballant en la mateixa 
línia per generar eixa igualtat per la qual tots, cada dia, estem 
lluitant .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

Passem a la pregunta 1 .556, que formula el diputat Josep 
Nadal, del Grup Parlamentari Compromís, a la consellera 
d’agricultura .

Senyor Nadal, quan vullga .

El senyor Nadal Sendra:

Gràcies, senyora presidenta .

Benvinguda, senyora consellera .

El País Valencià és un dels grans exponents de l’agricultura 
a tot l’estat, tant per la importància estratègica com cultu-
ral i històrica . No debades disposa de vora cinc-centes vint 
mil hectàrees de cultius amb una producció de més de cinc 
milions dos-centes mil tones .

Per a mantindre i millorar estes dades, hem de procurar que 
l’activitat agrícola siga una activitat cada vegada més atrac-
tiva . Cal una intensa activitat investigadora i de millores en 
les tècniques i els processos agrícoles .

Per això, precisament, disposem de l’IVIA, l’Institut Valencià 
d’Investigacions Agràries, un ens fonamental i capdavan-
ter a l’estat . No debades és el centre de referència estatal 
en bacteris fitopatògens on està fent una intensa faena llui-
tant contra la Xylella i que participa de projectes i programes 
internacionals com el programa Horizonte 2020 de la Unió 
Europea contra la Xylella.

Cal ressenyar que la investigació per desenvolupar les tècni-
ques de cultiu i de producció animal, també és necessària 
per a millorar la vida de les nostres persones del camp i per a 
millorar les seues produccions .

Ahir mateix, en una de les seues línies estratègiques de 
treball, de l’IVIA, es presentava a Dénia el catàleg de varie-
tats tradicionals i d’interés agrari, una ferramenta fona-
mental per a conservar el nostre material genètic agrícola 
valencià i donar noves perspectives i valors afegits a les 
produccions agrícoles .

La investigació agrària, a més de ser un factor necessari 
per al manteniment de l’activitat agrària i, per tant, de tot 


